

安全报告丛书 No.11
SAFETY REPORTS SERIES No.11

发展核活动中的安全文化

有助于发展的切实可行的建议

DEVELOPING SAFETY CULTURE
IN NUCLEAR ACTIVITIES
PRACTICAL SUGGESTIONS TO ASSIST PROGRESS

大亚湾核电运营管理有限责任公司
安全文化与人因改进项目组 译



原子能出版社

图书在版编目(CIP)数据

发展核活动中的安全文化:有助于发展的切实可行的建议/国际原子能机构著;大亚湾核电运营管理有限责任公司安全文化与人因改进项目组译. —北京:原子能出版社,2006. 3

(安全报告丛书)

书名原文: Developing Safety Culture in Nuclear Activities

ISBN 7-5022-3585-X

I. 发… II. ①国…②大… III. 原子能工业 - 工业企业安全管理 - 安全教育 - 英、汉 IV. F426. 23

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2006)第 016758 号

This is a translation of Safety Reports Series No. 11 © IAEA (1991). This translation has been prepared by the Atomic Energy Press of the People's Republic of China. The authentic version of this material is the English language version distributed by the IAEA or on behalf of the IAEA by duly authorized persons. The IAEA makes no warranty and assumes no responsibility for the accuracy or quality or authenticity or workmanship of this translation and its publication and accepts no liability for any loss or damage consequential or otherwise howsoever caused arising directly or indirectly for any use thereof whatsoever and to whomsoever.

COPYRIGHT NOTICE: Permission to reproduce or translate the information contained in this publication may be obtained by writing to the International Atomic Energy Agency, Wagramerstrasse 5, P. O. Box 100, A - 1400 Vienna, Austria.

This product is not for sale.

发展核活动中的安全文化——有助于发展的切实可行的建议

出版发行 原子能出版社(北京市海淀区阜成路 43 号 100037)

责任编辑 黄厚坤 张 辉

责任校对 李建慧

责任印制 丁怀兰

印 刷 保定市印刷厂

开 本 787 mm × 1092 mm 1/16

字 数 162 千字

印 张 8.75

版 次 2006 年 3 月第 1 版 2006 年 3 月第 1 次印刷

书 号 ISBN 7-5022-3585-X

印 数 1 - 2500

印制工本费 23.00 元

中文版再版审稿人员名单

(按姓氏笔画为序)

王皓宇	方春法	李 勇	朱闽宏	何红升	杨茂春
邹勇平	张 明	陈 泰	陈 强	陈小强	陈伟仲
赵 昔	秦余新	奚芝苓	郭利民	傅先刚	琚存有
鲁明波	慕齐放	廖伟明	樊陪都	戴忠华	

再版的话

本译稿是在国际原子能机构 1999 年中文版的基础上,经过大亚湾核电运营管理有限责任公司安全文化与人因改进项目组的重新审查修改,以及全体成员集体会审而形成的。之所以再版,是因为 REPORT-11 在 INSAG-4 所概括的安全文化理念基础上,进一步提出了发展安全文化极具现实指导意义的原则和实践,而原译文在语言本土化方面还多少存在一些遗憾,可能给读者深入理解造成困难。我们期望借助项目组集体的智慧和积累,能够更加准确地认识和把握原文的深刻内涵,使译稿更为达意和流畅,从而有利于安全文化在核电站更深和更广层面的推广和应用。

虽然项目组成员经过了 INSAG-4 翻译过程的学习和锻炼,但 REPORT-11 会审过程的难度仍然远远超出我们最初的预期,历时 5 个月累计 1 200 人·时才告完成。对译文质量的追求没有因为进度的迟缓而妥协,项目组成员之间无情质疑和激烈辩论的会审过程仍然得到坚持和延续,即使在进度最为缓慢的时候也没有丝毫动摇。对艰苦工作的鼓励往往来自于原文本身所蕴含的思想:每每就内涵深奥而切中要害的段落达成共识之后,再重温完整译文,我们不禁为国际安全文化专家们跨越国界的深刻见解和洞察力所折服,也为 REPORT-11 从无到有的产生过程而感叹。我们再次深深感到,安全文化的内涵博大精深,即使集中了项目组集体的智慧和力量,力有不逮之处仍然在所难免,因此本书最终还是继续采用中英文对照的方式出版,以避免译文可能产生的歧义或误解。

借此再版的机会,我们期望为我国核电安全文化的持续建设贡献自己的一份力量,欢迎广大核电同行继续提出批评指正意见。

本译文的审核工作得到了广东核电领导的关注和指导,尤其是濮继龙先生对译稿全文进行了逐字审阅,提出了诸多宝贵意见。在此谨表感谢。

大亚湾核电运营管理有限责任公司

安全文化与人因改进项目组

2006 年 2 月

前 言

“安全文化”这一术语是国际核安全咨询组(INSAG)在1986年国际原子能机构出版的安全丛书NO. 75-INSAG-1《切尔诺贝利事故后审评会的总结报告》中引入的,并在1988年出版的安全丛书 NO. 75-INSAG-3《核电厂基本安全原则》中被进一步扩展。为提供安全文化方面的指导和解释,在1991年出版的安全丛书 NO. 75-INSAG-4 中论述了从事核动力活动的组织和个人与安全文化的关系,构成了判别安全文化有效性的依据。

尽管 INSAG-4 中介绍的安全文化的定义和概念已广为人知,但安全文化原则的实际应用和特征还没有得到充分的总结或广泛的传播。为了补充 INSAG-4,本报告介绍了一些实践,这些实践在许多国家发展和保持良好的安全文化方面被证实很有价值。

本安全报告是在监管、运行和工程组织的专家的帮助下编写的,目的是供从事核设施的设计、建造、制造、运营、维护或退役工作的组织和个人使用。它对于所有参与运营大型或小型核设施的组织和个人尤其有用。它还为以下组织提供了参考:监管机构,他们对发展、改进和评估安全文化感兴趣;专业 and 标准协会,他们对参与核活动的个人进行安全文化培训起重要作用;道德标准评审委员会等机构,他们在认证医学领域职业水准时应当考虑安全文化因素。

IAEA 感谢所有为本安全报告的准备工作做出贡献的专家,尤其是 M. Merry 先生。

FOREWORD

The term 'safety culture' was introduced by the International Nuclear Safety Advisory Group (INSAG) in *Summary Report on the Post-Accident Review Meeting on the Chernobyl Accident*, published by the IAEA as Safety Series No. 75-INSAG-1 in 1986, and expanded in *Basic Safety Principles for Nuclear Power Plants*, Safety Series No. 75-INSAG-3, issued in 1988. To provide guidance in and interpretation of safety culture, Safety Series No. 75-INSAG-4, issued in 1991, dealt with the concept as it relates to organizations and individuals engaged in nuclear power activities and formed a basis for judging its effectiveness.

Although the definition and concept of safety culture as presented in INSAG-4 is widely known, the practical applications and characteristics of the principle of safety culture have not been adequately summarized or widely disseminated. This publication supplements INSAG-4 by describing practices that have proved valuable in establishing and maintaining a sound safety culture in a number of countries.

This Safety Report has been developed with the help of experts from regulatory, operating and engineering organizations and is intended for those who design, construct, manufacture, operate, maintain or decommission nuclear installations. It should be particularly useful for all those involved in operating nuclear facilities, large or small. It will also provide a reference for groups such as regulators who have an interest in developing, improving and evaluating safety culture, for professional and standards associations which play an important role in the safety culture training of individuals engaged in nuclear activities, and for bodies such as ethics review committees who should take into account safety culture issues for certifying professional excellence in the medical field.

The IAEA is grateful to all the experts, particularly M. Merry, who contributed to the preparation of this Safety Report.

CONTENTS

1. INTRODUCTION	4
1.1 Background	4
1.2 Objective	4
1.3 Scope	6
1.4 Structure	8
2. SAFETY CULTURE	10
2.1 Concept of safety culture	10
2.2 General remarks about safety culture	10
3. STAGES OF DEVELOPMENT OF SAFETY CULTURE	16
3.1 Stage I —Safety based solely on rules and regulations	16
3.2 Stage II —Good safety performance becomes an organizational goal	18
3.3 Stage III —Safety performance can always be improved	20
3.4 The three stages: conclusions	24
3.5 Linking practices to the development stages of safety culture	28
3.6 Influence of national culture	32
4. GENERAL PRACTICES TO DEVELOP ORGANIZATIONAL EFFECTIVENESS	36
4.1 Vision, mission, goals and values	36
4.1.1 Vision	36
4.1.2 Mission	38
4.1.3 Goals	38
4.1.4 Values	38
4.1.5 Process for developing and implementing vision, mission, goals and values	38
4.2 Facilitation/coaching	40
4.3 Openness	42
4.4 Teamwork	42
4.5 Continuous evolution of improved safety performance	44
5. SPECIFIC PRACTICES TO DEVELOP SAFETY CULTURE	46
5.1 Practices for senior management	46
5.2 Predictive measures to analyse risk	50
5.3 Errors as a learning opportunity	50
5.4 In depth analysis of events	52
5.5 Ability to learn	54

5.6	The role of training in promoting a positive safety culture	56
5.7	Employees' contribution to improving safety performance	56
5.7.1	Safety improvement teams	58
5.7.2	Safety committees and safety meetings	58
5.7.3	Safety conferences	58
5.8	Active involvement of contractors	60
5.9	Communication of safety issues to the public	60
5.10	Self-evaluation processes	62
5.11	Integrated safety evaluations	64
5.12	Safety performance indicators	66
5.13	Regulatory approach and implications for safety culture	66
5.14	Influence of the regulatory body	70
5.15	Interaction with regulators	72
6.	ASSESSING PROGRESS IN THE DEVELOPMENT OF SAFETY CULTURE	74
6.1	Behavioural measures	74
6.2	Attitudinal measures	76
6.3	Perception or belief measures	78
6.4	Overall assessment of safety culture	78
6.4.1	General evaluation model	78
6.4.2	Specific organizational indicators of a progressive safety culture	80
7.	DETECTION OF INCIPIENT WEAKNESSES IN SAFETY CULTURE	84
7.1	Symptoms of a weakened safety culture	84
7.1.1	Organizational issues	86
7.1.2	Regulatory issues	90
7.1.3	Employee issues	100
7.1.4	Technology issues: plant conditions	106
7.2	Revitalizing a weakened safety culture	106
8.	CONCLUDING REMARKS	108
Appendix I		110
Appendix II		112
Appendix III		114
Appendix IV		116
Appendix V		124
REFERENCES		128
BIBLIOGRAPHY		129
CONTRIBUTORS TO DRAFTING AND REVIEW		130

安全报告丛书 No. 11
Safety Reports Series No. 11

发展核活动中的安全文化

Developing Safety Culture In Nuclear Activities

有助于发展的切实可行的建议
Practical Suggestions
to Assist Progress

大亚湾核电运营管理有限公司 译
安全文化与人因改进项目组

原子能出版社

目 录

1. 引言	5
1.1 背景	5
1.2 目标	5
1.3 范围	7
1.4 结构	9
2. 安全文化	11
2.1 安全文化的概念	11
2.2 关于安全文化的总体说明	11
3. 安全文化发展的阶段	17
3.1 第Ⅰ阶段——仅基于规则和法规的安全	17
3.2 第Ⅱ阶段——良好的安全业绩成为一个组织目标	19
3.3 第Ⅲ阶段——安全业绩总是能够改进的	21
3.4 三个阶段的总结	25
3.5 将实践与安全文化的发展阶段连接起来	29
3.6 民族文化的影响	33
4. 提高组织有效性的普遍实践	37
4.1 愿景、使命、目标和价值观	37
4.1.1 愿景	37
4.1.2 使命	39
4.1.3 目标	39
4.1.4 价值观	39
4.1.5 愿景、使命、目标和价值观的制定和实施过程	39
4.2 推进/辅导	41
4.3 开放	43
4.4 团队合作	43
4.5 已改进安全业绩的持续发展	45
5. 发展安全文化的具体实践	47
5.1 提供给高级管理层的实践	47
5.2 预见性风险分析方法	51
5.3 将错误当作学习的机会	51
5.4 事件的深入分析	53
5.5 学习能力	55

5.6 培训在促进积极的安全文化方面的作用..... 57

5.7 员工对改进安全业绩的贡献..... 57

 5.7.1 安全改进小组..... 59

 5.7.2 安全委员会和安全会议..... 59

 5.7.3 安全大会..... 59

5.8 承包商的积极参与..... 61

5.9 与公众沟通安全事项..... 61

5.10 自我评价过程..... 63

5.11 整体安全评价..... 65

5.12 安全业绩指标..... 67

5.13 监管方法及其对安全文化的影响..... 67

5.14 监管机构的影响..... 71

5.15 与监管机构的互动..... 73

6. 评估安全文化发展的进程..... 75

 6.1 行为评价..... 75

 6.2 态度评价..... 77

 6.3 观念或信念评价..... 79

 6.4 安全文化整体评价..... 79

 6.4.1 通用评价模型..... 79

 6.4.2 渐进式安全文化的具体组织指标..... 81

7. 安全文化开始弱化的探测..... 85

 7.1 已弱化的安全文化的征兆..... 85

 7.1.1 组织问题..... 87

 7.1.2 监管问题..... 91

 7.1.3 员工问题..... 101

 7.1.4 技术问题:电厂状况..... 107

 7.2 重振已弱化的安全文化..... 107

8. 结束语..... 109

附录 I..... 111

附录 II..... 113

附录 III..... 115

附录 IV..... 117

附录 V..... 125

引用文献..... 128

参考书目..... 129

起草和审核人员名单..... 130

术语中英文对照表..... 132

1. INTRODUCTION

1.1 BACKGROUND

(1) The concept of safety culture was introduced by the International Nuclear Safety Advisory Group (INSAG) in the *Summary Report on the Post-Accident Review Meeting on the Chernobyl Accident* in 1986^[1]. The concept was further expanded in the 1988 INSAG-3 report, *Basic Safety Principles for Nuclear Power Plants*^[2], and again in 1991 in the INSAG-4 report, *Safety Culture*^[3]. Recognizing the increasing role that safety culture is expected to play in nuclear installations worldwide, the *Convention on Nuclear Safety*^[4] states the Contracting Parties' desire "to promote an effective nuclear safety culture".

(2) Section 4 of *The Safety of Nuclear Installations*^[5] addresses many safety culture principles. Paragraphs 513 and 514 of *Establishing a National System for Radioactive Waste Management*^[6] and paragraph 2.28 of *International Basic Safety Standards for Protection against Ionizing Radiation and for the Safety of Radiation Sources*^[7] place firm requirements on safety culture for nuclear applications in general.

(3) In view of the increase in attention being given to the safety culture concept it is important for organizations to share their experience, particularly for the benefit of those in which the development of safety culture is still at an earlier stage. The present Safety Report supplements the above IAEA publications by describing practices that have proved valuable in many Member States in developing, maintaining and evaluating safety culture.

1.2 OBJECTIVE

(4) This *Safety Report* is intended to offer practical advice to assist in the development, improvement or evaluation of a progressive safety culture. The approach to developing a safety culture has much in common with the approach to developing an effective organization. The process can be assisted by a learning process within an organization. This publication offers practical advice on ways to encourage this learning process.

1. 引言

1.1 背景

(1) 安全文化这一概念是国际核安全咨询组(INSAG)在1986年的《切尔诺贝利事故后审评会的总结报告》^[1]中引入的。在1988年的INSAG-3报告《核电厂基本安全原则》^[2]及1991年的INSAG-4报告《安全文化》^[3]中,这一概念被进一步扩展。认识到安全文化将在世界各地的核设施中起到越来越重要的作用,《核安全公约》^[4]表达了各缔约国“促进有效的核安全文化”的愿望。

(2) 《核设施安全》^[5]第4节阐述了安全文化的许多原则。《建立国家放射性废物管理系统》^[6]第513段和第514段以及《电离辐射防护及辐射源安全的国际基本安全标准》^[7]第2.28段对安全文化在核行业的普遍应用提出了切实的要求。

(3) 鉴于安全文化这一概念正日益受到关注,组织之间的经验共享很重要,这对安全文化发展仍处于较早阶段的组织尤其重要。本安全报告是对上述IAEA出版物的补充,介绍了许多成员国在发展、保持和评估安全文化方面业已证明有价值的实践。

1.2 目标

(4) 本安全报告旨在提供切实可行的建议,以帮助发展、改进或评估循序渐进的安全文化。发展安全文化的方法与发展有效组织的方法有许多共同之处。在组织内开展一种学习过程能够有助于安全文化的发展。本出版物为鼓励开展这一学习过程提供了切实可行的建议。

1.3 SCOPE

(5) The development and improvement of safety culture is a dynamic, progressive process. This report focuses on the organizational culture and learning processes required to implement all aspects of safety culture.

(6) There is no prescriptive formula for improving safety culture. However, some common characteristics and practices are emerging that can be adopted by organizations in order to make progress. This publication refers to some approaches that have been successful in a number of countries. The experience of the international nuclear industry in the development and improvement of safety culture could be extended and found useful in other nuclear activities, irrespective of scale. Smaller scale nuclear activities include nuclear pharmacy installations, medium sized hospitals providing radiotherapy, and plants making use of radiation sources in their processes. This report has been prepared in the belief that all those associated with nuclear activities in general are committed to the highest standards of safety and the participation of their employees in achieving that goal.

(7) Examples are given of specific practices found to be of particular value in assisting the development of a sound safety culture. They cover a wide range of activities including analysis of events, the regulatory approach, employee participation and safety performance measures. Many of these practices may be relevant to smaller organizations and could contribute to improving safety culture, whatever the size of the organization.

(8) The practices can be adopted individually, but the most effective approach is to pursue a range of practices that can be mutually supportive in the development of a progressive safety culture, supported by professional standards, organizational and management commitment. Some guidance is also given on the assessment of safety culture and on the detection of a weakening safety culture.

(9) The practical development of safety culture is a challenge facing those who design, construct, manufacture, operate, maintain or decommission nuclear installations. Those involved in other nuclear activities face a similar challenge. Irrespective of the stage of development of safety culture in their organizations, people will find in this publication some positive suggestions for accelerating the safety culture development and improvement process. The publication may also be a useful reference for others who have an interest in implementing and improving safety culture.

1.3 范 围

(5) 安全文化的发展和改进是一个动态渐进的过程。本报告着重讨论实施全方位的安全文化所需要的组织文化和学习过程。

(6) 安全文化的改进没有固定的模式。然而,一些正在形成的共同特征和实践可供组织用于改进安全文化。本出版物引述了一些已在许多国家取得成功的方法。国际核工业在发展和改进安全文化方面的经验可以加以推广,在其他核活动中发挥作用,不论其规模大小。较小规模的核活动包括核制药设施、提供放射治疗的中型医院以及在工艺过程中使用辐射源的工厂。本报告是本着以下信念编写的,即凡与核有关的组织都承诺达到最高安全标准,且由员工共同参与实现这一目标。

(7) 本出版物给出了在帮助发展良好安全文化具体实践方面具有特殊价值的案例。它们包括事件分析、监管方法、员工参与和安全业绩度量等各种活动。许多实践或许与小型组织有关,但不论组织规模大小,这些实践都可以有助于改进安全文化。

(8) 这些实践可以单独应用,但在发展循序渐进的安全文化中最有效的方式是综合应用各种可互补的实践,并辅之以专业标准、组织和管理承诺。本出版物还为评估安全文化和探测正在弱化的安全文化提供了一些指导原则。

(9) 切实可行地发展安全文化,是从事核设施的设计、建造、制造、运营、维护或退役工作的组织和个人所面临的一个挑战。其他核活动的组织和个人也面临着类似的挑战。不管其组织中的安全文化发展处于哪个阶段,人们都可以在本出版物中找到一些有助于加速安全文化发展和改进过程的积极建议。本出版物对实施和改进安全文化感兴趣的其他组织和个人或许还是有用的参考资料。

1.4 STRUCTURE

(10) Section 2 elaborates the concept of safety culture introduced in INSAG-4^[3], discusses some issues which may be encountered during implementation, and touches on the benefits that would ensue.

(11) Section 3 sets out three stages of development of safety culture and offers advice on practices appropriate to specific stages that would be useful to organizations seeking further direction in implementing additional improvements.

(12) Section 4 suggests some general practices to develop organizational effectiveness as a means of implementing and improving safety culture.

(13) Section 5 describes some specific practices to develop safety culture: they are intended to apply to all stages of a nuclear installation's life cycle.

(14) Section 6 makes some suggestions on assessing the progress of development of safety culture in an organization and on evaluating the influence of major environmental and internal organizational factors on that culture.

(15) Section 7 gives some guidance on the detection of incipient weaknesses in safety culture that may be of particular interest to regulators and those responsible for self-assessment in organizations.

(16) Section 8 comprises concluding remarks.

1.4 结 构

(10) 第2节阐明了 INSAG-4^[3]介绍的安全文化概念,讨论了实施过程中可能遇到的一些问题,也提及了将带来的益处。

(11) 第3节划分了安全文化发展的三个阶段,并对每个特定阶段的实践提出了建议,这些建议将有助于组织寻求实施进一步改进的方向。

(12) 第4节建议了一些提高组织有效性的普遍实践,作为实施和改进安全文化的一种手段。

(13) 第5节介绍了发展安全文化的一些具体实践,以期应用于核设施寿期内的所有阶段。

(14) 第6节提出了一些建议,用以评估组织中安全文化的发展进程及评价重要环境因素和内部组织因素对该文化的影响。

(15) 第7节就探测安全文化的早期弱化给出了一些指导原则,这对监管机构和组织中负责自我评估的人员可能具有特殊意义。

(16) 第8节是结束语。